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 – SNG Opera in balet Lju-
bljana premierno v četrtek in petek na
veliki oder Cankarjevega doma (CD)
postavlja eno najbolj priljubljenih
predstav v operni zgodovini – Ca r m e n
skladatelja Georgesa Bizeta. Vihrava
zapeljivka Carmen že 130 let buri do-
mišljijo ljubiteljev umetnosti. Opero
bodo letos poleg dveh premier po-
novili še enajstkrat, en termin je že
potrjen tudi v zgodnjem poletju. Za-
nimanje za opero je res precejšnje, saj
so že minuli teden v glavnem raz-
prodali vse predstave, kar pomeni
18.000 prodanih kart.

Georges Bizet je opero Ca r m e n
skomponiral med letoma 1873 in 1874,
libreto sta ob skladateljevem sodelo-
vanju spisala Henri Meilhac in Ludovic
Halévy (po noveli Prosperja Mérimée-
ja) in velja za enega najboljših v celotni
operni literaturi. Zgodba o radoživi
ciganki je v resnici ljudska drama ne-
brzdanih strasti, kar je bilo težko pre-
žvečiti tudi takratni pariški javnosti.
Ob svetovni premieri marca 1875 so
opero sprejeli precej hladno, toda že v
istem letu so jo ponovili kar triintri-
desetkrat. Bizet je s to opero opozoril
na svoj »prevratniški« potencial (umrl

je zgodaj, komaj štiri mesece po pre-
mieri); odmaknil se je od lokalnih pri-
čakovanj in konvencij opére comique
(komične opere) ter širših družbenih
vrednot, s tem pa nesporno dokazal
svojo inovativnost in mojstrstvo. Pri
nas so jo prvič na oder postavili leta
1896 v Deželnem gledališču Ljubljana,
nazadnje pa so jo v Ljubljani lahko
videli v sezoni 1988/89.

Ravnatelj ljubljanske Opere Kr isti-
jan Ukmar je tokrat k sodelovanju
povabil kar nekaj gostov iz Francije,
dva iz Sovjetske zveze. Francoskega
režiserja Charlesa Roubauda je odrska
junakinja zanimala v primerjavi z nje-
no bolj razuzdano literarno različico,
toda imata skupno lastnost – cenita
svobodo za vsako ceno, tudi za ceno
smrti. Dogajanje je postavljeno v okvir
španske državljanske vojne, kjer dobi
svoboda še dodaten pomen. Dirigent
Peter Feranec je Carmen prvič diri-
giral pred več kot dvajsetimi leti: »Ope-
ra je zelo veličastna, ima odlične zbore,
duete, kvintete, arije in izjemno dra-
maturgijo, ki jo lahko primerjamo s
Tosco in Pikovo damo. Ker pa je tako
zelo poznana, jo je težko izvirno po-
staviti. Tokrat imamo tri izjemne pev-
ke, na katere stavimo.« Ukrajinka An -
želina Švačka pravi, da ji je ob re-
žiserjevi pomoči prvič uspelo razviti lik

Carmen tako, kot ga sama doživlja.
»Doslej sem vedno pela z rdečo rožo v
laseh, tokrat sem precej drugačna.« Za
drugo Carmen, Francozinjo Sophie
Four nier, je to že njena enajsta upri-
zoritev, še vedno pa se ji zdi to ena
najtežjih vlog za mezzosopran: »To je
ženska, kakršne bi želele biti vse žen-
ske, in ženska, kakršno bi si želeli imeti
vsi moški.« Branko Robinšak je Don
Joséja pel skoraj v vseh švicarskih glas-
benih teatrih, pel ga je tudi v Franciji.
Prepričan je, da je to osrednja vloga,
brez katere tudi Ca r m e n ne bi zaživela
z vsemi svojimi značajskimi potezami.
Jože Vidic se tokrat prvič srečuje z
vlogo Escamilla, vendar hkrati že drugi
mesec poustvarja v mariborski pro-
dukciji iste opere: »Vloga je manjša, kot
jo imata Don José in Carmen, vendar
pa Escamillo s svojo prvo arijo v pred-
stavi nedvomno pusti močan pečat.«

Tokratno produkcijo Ca r m e n , ki se
zgleduje po originalni, klasični razli-
čici opere, bodo izvajali v francoskem
jeziku z govorjenimi recitativi in slo-
venskimi nadnapisi (prevod Jasna
Neubauer Gogala). Gre za realistično
opero, s katero se težko kosajo tudi
največje mojstrovine sorodnega ita-
lijanskega verizma. Glavni pokrovitelj
predstave je Petrol.
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Mitja Rotovnik, direktor Cankarjevega
doma (CD), odgovarja na vprašanje, če-
mu je CD letos odstopil od koproduk-
cijske pogodbe s SNG Opero in baletom
Ljubljana, kar pomeni tudi, da je lju-
bljanska opera morala najeti Gallusovo
dvorano po tržni ceni. »Ko je direk-
torovanje nastopil Kristijan Ukmar, je
poslal v CD pismo, da ne želi več so-
delovati z nami kot enakopravnim ko-
producentom, ampak želi znova vzpo-

staviti razmerja, kot so bila v času nje-
gova prvega direktorovanja. Prepriče-
vali smo ga, da se je v času direkto-
rovanja Boruta Smrekarja uveljavil zelo
produktiven koncept, vendar nam ga ni
uspelo prepričati. Še bolj se je zaostrilo,
ker nismo bili zadovoljni s (prvo) odlo-
čitvijo dirigenta Petra Feranca, da bi bil
umetniški vrh ekipe v celoti iz tujine.
Osebno sem prepričan, da so naši oper-
ni ustvarjalci dovolj kakovostni za prve
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vrste, s tem pa bi hkrati – kot zdaj pravi
Feranec – uravnotežili odnos med so-
delujočimi iz Evropske unije in Slove-
nije. Odnosi med opero in nami so se
dokončno zaostrili ob nenapovedanem
odhodu opere Knez Igor iz Cankarje-
vega doma na Festival Ljubljana, kjer pa
vemo, sta bili doslej neokrnjeno izve-
deni samo dve predstavi. Njihova odlo-
čitev je bila slaba, kajti z umikom CD iz
koprodukcije opere Carmen je operna

hiša izgubila približno 250.000 evrov. Ta
denar smo potem vložili v novo veliko
koprodukcijo s slovenskimi gledališči –
v Shakespearov Vihar, ki nastaja v so-
delovanju s SNG Maribor, Slovenskim
mladinskim gledališčem in SSG Trst.
Premiera bo septembra. Preostala sred-
stva smo namenili tudi postavitvi velike
egipčanske razstave v okviru Meseca
egipčanske kulture.«	
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 – Slovenija se bo letos že
četrto leto zapored predstavila na
enem največjih svetovnih glasbenih
sejmov MIDEM, ki bo potekal med 27.
in 31. januarjem v Cannesu. V nas-
protju z minulimi leti bo letos kot EU
predsedujoča država v središču po-
zornosti, saj bo 29. januarja organi-
z i ra n »slovenski dan«, ko se bodo sve-
tovni javnosti podrobneje predstavili
slovenski glasbeni ustvarjalci različnih
ž a n rov.

Na sejmu, ki bo potekal v znameniti
Palais des Festivals, se bosta obe državi,
predsedujoči EU v letu 2008, Slovenija

in Francija, predstavili na »eminen-
tnem prostoru« znamenitega canske-
ga kongresnega in festivalskega pri-
zorišča. Posebnega slovenskega raz-
stavnega prostora, »slovenskega pavi-
ljona«, so še posebno veseli organi-
zatorji. Kot je dejal Mitja Bervar, ge-
neralni sekretar Slovenskega glasbe-
noinformacijskega centra (SIGIC), ki je
organizator slovenske udeležbe, jih
elitna lokacija zraven predstavitvene-
ga prostora francoskega kulturnega
ministrstva še posebno veseli, ker so v
preteklih letih Slovenijo zastopali na
omejenem prostoru, ki so si ga delili še
z nekaterimi drugimi državami. Pred-
sednik društva SIGIC Jani Golob je
razložil, da sta lokacija in pozornost

javnosti na MIDEM še kako pomem-
bni, ker ne gre toliko za kulturni do-
godek kot za marketinško in tržno us-
merjeno predstavljanje glasbene po-
nudbe posamičnih držav. Kljub prvot-
nim organizacijskim težavam, ko so se
soočili z očitki neustrezne izbire pred-
stavitvenih izvajalcev, so na SIGIC us-
peli organizirati pester kulturni pro-
g ra m .

Na »slovenski dan«, 29. januarja, bo
v slovenskem paviljonu s slavnostnim
govorim celodnevni program odprl
slovenski minister za kulturo Va s k o
Si m o n i t i . Prva med izvajalci se bo me-
dnarodni javnosti predstavila pop iz-
vajalka Ne i s h a . Sledil ji bo klavirski
recital Bojana Goriška, ki se bo pred-

stavil z interpretacijami glasbenih
kompozicij Erika Satieja, Marija Ko-
goja, Philipa Glassa in Georgea Crum-
ba. Sledil bo koncert Orkestra Sloven-
ske filharmonije pod taktirko dirigenta
Georgea Pehlivaniana; koncert, ki bo
potekal v Avditoriju Debussy, bo vklju-
čeval solistični nastop klarinetista Ma -
teja Bekavca. V večernem programu
bo potekala predstavitev slovenskega
jazza, kjer bosta v hotelu Carlton zai -
grala Bratko Bibič Trio in Jazz Club
Gajo Quartet. Slovenski dan bo za-
ključil koncert Big Banda RTV Slove-
nija, ki ga bosta popestrila vokalistka
Eva Hren in saksofonist Ronnie Cu-
ber: predstavili bodo pestro slovensko

etno in ljudsko glasbo v jazzovskih pre-
oblekah.

Ob tej priložnosti so pripravili tudi
posebno publikacijo Play Slovenija,
katere urednika sta Jonatan Vinkler in
Viktor Škedelj. V njej skušajo pred-
staviti različne vidike slovenske glasbe,
med drugim nacionalne glasbene in-
stitucije z eno najstarejših glasbenih
organizacij na svetu Slovensko filhar-
monijo z njeno tristoletno tradicijo,
festivalno ponudbo Slovenije in hiter
vpogled v zgodovino različnih glasbe-
nih žanrov. Publikacija bo namenjena
preletu slovenskega glasbenega doga-
janja in bo tudi promocijsko gradivo za
tuje novinarje in glasbene navdušen-
c e.
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V zvezi z navedbami novinarja Zden-
ka Vrdlovca v intervjuju z dr. Igorjem
Koršičem (Dnevnik, 18. januar 2008,
rubrika Kultura, stran 28) glede Kor-
šičevega mandata in opravljanja fun-
kcije predstavnika v evropskem skla-
du Eurimages podajamo naslednji
popravek oziroma pojasnilo.

Dr. Igor Koršič je bil imenovan za
člana upravnega odbora Eurimages z
osebnim imenovanjem nekdanje mi-
nistrice za kulturo. Nekdanja minis-
trica je namreč dr. Koršiča za pred-
stavnika v tem mednarodnem skladu
Sveta Evrope imenovala s sklepom št.
929-3/00 z dne 23. februarja 2001, v
katerem ni določeno prav nobeno
mandatno obdobje za trajanje nje-
gove funkcije, čeprav je bistveno, da
so vse funkcije vezane na določen

mandat. Nadalje, dr. Koršiča tedaj ni
imenovala Vlada RS, ki je po zakonu
zaradi pravne subjektivitete, ki je mi-
nistrstva nimajo, edina pristojna za
imenovanja v mednarodna članstva,
ki temeljijo na mednarodnih pogod-
bah in sporazumih. Še več, dr. Koršič
je bil imenovan v omenjeno funkcijo
brez kakršnega koli javnega razpisa,
poziva ali natečaja. Dr. Koršič pa je
nato proti nadomestilu opravljal svoje
obveznosti v okviru članstva v Eu-
rimagesu na podlagi kar dveh po-
godb: pogodbe o delu z dne 17. aprila
2001 in pogodbe o avtorskem delu z
dne 19. junija 2001, za kar je tudi
računsko sodišče ugotovilo, da ni
ustrezne pravne podlage.

Mandat dr. Koršiča v upravnem
odboru Eurimagesa evidentno traja
že celih sedem let! V tem času je
Republika Slovenija pri sredstvih Eu-

rimagesa participirala samo z eno
večinsko koprodukcijo. Finančno po-
moč v višini 190.000 evrov je prejel
film Teah producenta Gustav film,
d.o.o., medtem ko je RS do sedaj
investirala v članstvo že več kot
600.000 evrov (na leto okoli 103.000
evrov članarine, kar je razvidno iz
posamičnih finančnih načrtov in pro-
gramov dela Filmskega sklada). In
temu nasproti lahko primerjamo dej-
stvo, da so naše sosednje države
medtem prejele bistveno višja sred-
stva v samo več kot pol krajšem času
svojega članstva (možno je namreč
sofinanciranje ene produkcije tudi do
700.000 evrov). Slovensko članstvo v
Eurimagesu pa je upravičeno in smi-
selno samo v primeru, da slovenski
predstavnik s svojo dejavnostjo us-
pešno participira pri črpanju finan-
čnih sredstev za vse možne segmente

(tako na primer tudi za do sedaj
izjemno zapostavljeno distribucijo),
sicer je naše članstvo brezpredmetno
in celo škodi javnemu kulturnemu
i n t e re s u .

Morda sta bila dosedanje članstvo
in udeležba dr. Koršiča v Eurimagesu
zadovoljiva in uspešna, verjamemo
pa, da se lahko postori še mnogo več.
Z omenjenim gospodom ali pa s
katerim drugim članom. Ministrstvo
za kulturo je ravno v ta namen ob-
javilo javni poziv za izbor kandidata
oziroma kandidatke za člana oziroma
članico RS v Eurimagesu, na podlagi
katerega bo Vlada RS tokrat (to je po
letu 2001) legitimno izbrala najpri-
mernejšega kandidata oziroma kan-
didatko. Dr. Koršič je možnost, da
predstavi svoj (morebitni nadaljnji)
program in delovanje, vsekakor dobil,
možnost pa so po sedmih letih dobile

tudi vse druge zainteresirane in us-
trezno strokovno podkovane osebe.
Ta možnost jim je bila namreč leta
2001 odvzeta, za kar na ministrstvu za
kulturo ocenjujemo, da je bila iz-
jemno nedemokratična poteza. Sam
mandat za nedoločen čas, ki bi ga, kot
očitno izhaja iz članka, želel imeti dr.
Koršič, in kar je prav tako v popolnem
nasprotju z demokratičnimi načeli,
pa še toliko bolj.

Ministrstvo za kulturo pojasnjuje,
da je postopek v tem trenutku še v fazi
izbire najprimernejšega predstavnika
oziroma predstavnice. Če se bo kot
takšen izkazal dr. Koršič, bo tudi
izbran; če ne, pa bo Slovenijo in
slovenski film v mednarodnem pro-
storu Eurimagesa zastopal novi član.
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